
Zápis z Výroční členské schůze České diabetologické společnosti ČLS JEP 
konané dne 15.4.2011 v Luhačovicích 

 

Účast: 

118 členů České diabetologické společnosti 

 

Za výbor České diabetologické společnosti přítomni: 

Předseda: prof. MUDr. Terezie Pelikánová, DrSc.  

Vědecký sekretář: prof. MUDr. Zdeněk Rušavý, PhD.,  

Místopředsedové: prof. MUDr. Milan Kvapil, CSc., MBA a MUDr. Jiří Hradec  

Pokladník: prof. MUDr. Jan Škrha, DrSc., MBA 

Členové: prof. MUDr. Michal Anděl, CSc., prof. MUDr. Alexandra Jirkovská, CSc., doc. 

MUDr. Silvie Lacigová, PhD., MUDr. Tomáš Merhaut, MUDr. Jindřich Olšovský, PhD., 

prof. MUDr. Jindřiška Perušičová, DrSc., prof. MUDr. Štěpán Svačina, DrSc., MBA a doc. 

MUDr. Alena Šmahelová, PhD. 

Revizní komise: MUDr. Eva Račická 

 

Omluveni: prof. MUDr. Jan Vavřinec, DrSc., prof. MUDr. Jaroslav Rybka, DrSc. 

 

Program: 

1/ Přivítání 

2/ Volba Mandátové a Návrhové komise 

3/ Zpráva o činnosti 

4/ Zpráva o hospodaření 

5/ Zpráva Revizní komise 

6/ Informace o Národním diabetologickém programu 

7/ Informace o činnosti Občanského sdružení ambulantních diabetologů OSAD 

8/ Informace o aktivitách Diabetické asociace ČR 

9/ Informace o aktualitách v legislativě 

10/ Informace o aktivitách České lékařské společnosti JEP 

11/ Usnesení a závěr 

 

ad1/ 

Členskou schůzi ČDS zahájila její předsedkyně Terezie Pelikánová, která přivítala všechny 

zúčastněné. 

 

ad2/ 

Vědecký sekretář ČDS Zdeněk Rušavý navrhl do Mandátové komise Ivo Staňka a Lenku 

Dohnalovou, do Návrhové komise Roberta Béma a Pavlínu Piťhovou. Obě komise byly členy 

ČDS, přítomnými na schůzi, jednohlasně schváleny a ujaly se svých funkcí. 

 

ad3/ 

Předsedkyně ČDS Terezie Pelikánová přednesla Zprávu o činnosti ČDS ČLS JEP, v níž 

stručně referovala o následujících oblastech činnosti během uplynulého roku: 

- aktualizovány a nově upraveny byly webové stránky ČDS ČLS JEP (www.diab.cz) – 

obsahují zápisy ze schůzí výboru ČDS ČLS JEP, aktualizovaný seznam diabetologických 

center, aktuality z oboru, vzdělávací programy v oboru a další úpravy. 

- v současné době probíhá revize všech doporučených postupů (standard), které by se měly 

objevit na www.diab.cz do poloviny roku 2011. Intenzivní úpravy mají za seboudoporučené 

http://www.diab.cz/


né postupy „guidelines“ pro péči o pacienty s diabetes mellitus 2.typu, diabetickou nefropatií 

(ve spolupráci s nefrology), diabetickou retinopatií (ve spolupráci s oftalmology) a neuropatií,  

- vzdělávání v oboru Diabetologie a endokrinologie. V loňském roce proběhla revize 

vzdělávacího programu společného oboru, který je současné době ve fázi schvalování na 

úrovni MZ. Důležitou informací v souvislosti s novelizací vyhlášky o vzdělávání zákona 

č.95/2004 Sb. a č. 96/2004 Sb. je dodatek, který se podařilo do vyhlášky vpravit (T. Merhaut) 

a řeší situaci stávajících diabetologů (a endokrinologů) v podmínkách nové specializace: „V 

případě oboru diabetologie a endokrinologie se splnění podmínek a přiznání specializované 

způsobilosti posuzuje samostatně v části oboru diabetologie a samostatně v části oboru 

endokrinologie.“ Celý program vzdělávání v novém oboru bude pravděpodobně připraven do 

léta 2011. 

- informace o akcích garantovaných ČDS (viz www.diab.cz) 

- informace o podpoře vzdělávacího portálu EUNI dia – navázána byla spolupráce s dalšími 

odbornými společnostmi – internistickou, společností pro hypertenzi, kardiologickou, 

praktických lékařů, chirurgickou a geriatrickou a dalšími) 

- informace o spolupráci se společností praktických lékařů – zahájen byl cyklus 

mezioborových seminářů celkem na 15 místech ČR s účastí zástupce ČDS, praktických lékařů 

a lokálního diabetologa. 

- jako zástupci ČDS v IDF byli delegováni MUDr. S. Solař a MUDr. T. Edelsberger. 

- výbor ČDS vyjádřil četná stanoviska související s farmakoterapií pro SUKL – například  

stanovisko k referenčním skupinám a k terapii preparáty niacin/laropiprant, akarboza, 

metformin a glitazony, duloxetin (pověřenou osobou za výbor je M.Kvapil) 

- nové kódy pro zdravotní pojišťovny – prosadil se kód pro vyšetření HbA1c - sdílený kód i 

pro praktické lékaře, ale nepodařilo se prosadit kód pro vyšetření rizika syndromu diabetické 

nohy, vyšetření glykemického profilu – jednáním na ministerstvu zdravotnictví pověřena a. 

Jirkovská. 

- výbor ČDS rovněž formuloval svá stanoviska ke srovnatelnosti glukometrů, testačních 

proužků a lancet, stanovisko k úhradě testačních proužků, negativní stanovisko k „signálním 

kódům“ a smlouvám na neexistující výkony, stanovisko k „diapotravinám“ a 

k mezodiencefalické stimulaci a negativní stanovisko ke generické preskripci (vše 

k nahlédnutí na www.diab.cz.) 

 

Alexandra Jirkovská informovala o aktualitách v podiatrické sekce ČDS ČLS JEP a hovořila 

rovněž o možnosti edukace pacientů a sester. Zvažuje se zavedení specializačního vzdělávání 

u nelékařských zaměstnání, jednak pro edukátora chronických onemocnění (metabolický 

syndrom, diabetes…), jednak pro podiatrickou sestru.  

 

Silva Lacigová referovala o aktualitách z psychologické sekce ČDS ČLS JEP. Hovořila o 

mezioborových setkáních na téma „Konflikty v diabetologické ordinaci“, kterých se účastnili 

jednak odborníci na komunikační dovednosti, jednak odborníci z oboru práv. Na příští 

kongres v Luhačovicích plánuje psychologická sekce zařadit blok sdělení s psychologickou 

problematikou.   

 

ad4/ 

Zprávu o hospodaření přednesl pokladník ČDS ČLS JEP – Jan Škrha. Celková bilance za rok 

2010 je pozitivní, s přebytkem +73 894,0 Kč. 

 

ad5/ 

Zprávu revizní komise přednesla za omluveného předsedu revizní komise (J. Rybka) Eva 

Račická. 



 

ad 6/ 

Nejdůležitějším plánovaným cílem výboru ČDS na období příštího roku bude upgrade 

Národního diabetologického programu.  O jeho přípravě hovořil Milan Kvapil.  

 

ad 7/ 

E.Račická referovala o činnosti Sdružení ambulantních diabetologů OSAD. 

 

ad8/ 

Milan Kvapil pohovořil o činnosti Diabetické asociace ČR, především o její spolupráci s PR 

agenturami a mediální prezentaci. 

 

ad9/  

Jiří Hradec hovořil o aktualitách v legislativě, především o nové Vyhlášce o zdravotní 

způsobilosti k řízení motorových vozidel č. 72/2011 Sb. a její příloze 3, která vymezuje 

podmínky, za kterých mohou nemocní s diabetem řídit motorová vozidla.  

 

ad 10/ 

Michal Anděl hovořil o aktivitách ČLS.  

 

ad 11/ 

Usnesení: 

Dne 15.4.2011 proběhla plenární schůze ČDS ČLS JEP za účasti předsedkyně ČDS ČLS JEP 

prof. MUDr. Terezie Pelikánové, DrSc a ostatních členů výboru ČDS ČLS JEP. Byly 

projednány všechny body dle stanoveného programu.  

Členové ČDS ČLS JEP byli informováni o aktivitách ČDS ČLS JEP a vzali na vědomí 

navržené postupy v souladu s výborem ČDS ČLS JEP. Byla schválena zpráva revizní komise 

a zpráva o hospodaření ČDS ČLS JEP za rok 2010. 

Členové ČDS ČLS JEP usnesení přijali. 

 

V Luhačovicích, 15.4.2011 

 

 

Zapsala MUDr. Pavlína Piťhová 


